
 

1. Наименование элемента 

Құсбегілік (бүркіт, сұңқар т.б.) – охота с ловчими птицами 
 

2. Инвентаризационный номер и дата регистрации элемента 

№2 приказом Министерства культуры и спорта РК №50 от 1.03.2013 г. 

 

3. Категория суб-категория элемента 

    Знания и обычаи, относящиеся к природе; 

     Обычаи, обряды и празднества 

    Знания и навыки, связанные с традиционными ремеслами 

 

4. Географическое положение и диапазон распространения элемента 

Вся территория Республики Казахстан 

 

5. А. Название заинтересованных сообществ, групп и отдельных лиц 

Сообщества традиционных бүркітші/құсбегі – Федерация «Бүркітші», ОФ Федерации 

«Қыран», Центр охоты с ловчими птицами «Жалайыр Шора», соколиный центр «Сұнқар» 

 

В. Участие сообществ, групп и носителей в инвентаризации элемента 

В целях инвентаризации элемента Құсбегілік, его включения в Национальный перечень 

НКН Казахстана и номинирования в Репрезентативный список НКН человечества членами 

были проведены следующие мероприятия: 

 встречи Национального комитета РК по охране НКН в 2012-2013 гг.(протоколы 

1,2,3, 4, 5 совещаний НацКомитета по охране НКН). 

 встречи члена Национального комитета РК по охране НКН, доцента кафедры 

археологии, этнологии и музеологии КазНУ им.Аль-Фараби в 2012-2014 гг. с 

представителями Ассоциации национальных видов спорта РК (Б.Тлеухан), Министерства 

культуры и спорта РК (А.Кузербаев), а также представителями различных сообществ: 

Федераций «Бүркітші» и «Қыран», Центра охоты с ловчими птицами «Жалайыр Шора» и 

соколиного центра «Сұнқар». В ходе встреч с сообществами традиционные 

бүркітші/құсбегі ознакомились с текстом Конвенции об охране НКН, Концепцией по 

охране НКН Казахстана, выразили согласие на сключение элемента в Национальный 

перечень и Репрезентативный список ЮНЕСКО, а также предоставили биографию, фото-

аудио и видео материалы. Также координатором номинации С.Кульсариевой в 2013-2014 

гг. проводилась совместная с сотрудниками и операторами телеканала «Казахстан» работа 

по монтажу видеофайла об элементе. 

 29 ноября 2013 г. в г.Астана состоялась международная научная конференция «Роль 

охоты с ловчими птицами в мировой интеграции», в рамках которой  бүркітші/құсбегі всего 

Казахстана обсудили вопросы жизнеспособности элемента, его передачи будущим 

поколениям и популяризация на национальном и международном уровнях.  

 полевые работы Фольклорной лаборатории им.Коркыт-Ата при КазНУИ по 

инвентаризации различных форм НКН: а) экспедиция в Или-казахский регион СУАР КНР 

в 2011 г.; б) экспедиция в казахские ауылы районов Баян оглы, Хобда, Налайхы, Улан Батор 

Монголии в 2012 г.; в) совместная этно-музыкальная экспедиция с ТЮРКСОЙ в регионы 

Карагандинской области РК в 2012 г.; г) организованная при поддержке Кластерного бюро 

ЮНЕСКО в г.Алматы экспедиция членов Национального комитета НКН в Южно-

Казахстанскую область (Шымкент, Туркестан, Арыс, Сары-Агаш, Казыгурт); д) 

организованная при содействии ИЧКАП экспедиция в Восточно-Казахстанскую область РК 

(Оскемен, Семей, Аягоз, Абай, Тарбагатай, Куршим, Зайсан, Аксуат, Шубартау, Жарман, 

Кайнар, Шыгыс, Зайсан, Кокпекты, Катонкарагай). 



  этно-фольклорные и инвентаризационные экспедиции сотрудников КазНУИ, 

Консерватории им.Курмангазы, Института литературы и искусствознания им.М.Ауэзова и 

др.институтов в регионы РК в ходе реализации Государственной программы «Мәдени 

мұра» в 2004-2011 гг. Материалы полевых исследований вошли в выпущенные в рамках 

государственной программы научные исследования, музыкальные антологии и т.д. 

Инвентаризационные анкеты носителей (музыкантов и ремесленников), аудиозаписи, а 

также другие исследования хранятся в фондах КазНУИ, Национальной Консерватории 

им.Коркыт-Ата, частных фондах и институтах РК.   

 Министерство культуры и спорта РК инициировало трансляцию серии радио и теле 

программ с интервью известных бүркітші/құсбегі, публикацию научных статей и онлайн 

дискуссии: http://dalaruh.kz/articles/view/314; http://ulttyqsport.kz/?p=2810; 
http://www.nexplorer.ru/news__11240.htm.  

 

 

6. Описание элемента 

Соколиная охота, являясь составной частью традиционной охоты с ловчими птицами, 

была распространена у многих народов, проживавших на обширных степных и гористых 

территориях – ареале  обитания хищных птиц.  

Для охоты казахи приручали соколов, беркутов, орлов. В регионах Казахстана издавна 

использовали в охоте разных птиц: кречета и кобчика - в северных районах; балобана – 

во всех регионах, за исключением высоких гор и безлесных равнин; в горах Джунгарского 

и Заилийского Алатау – шахина; в горах с лесистыми и скалистыми склонами – сапсана; 

чеглока -  в районах, где имеются кустарниковые заросли, открытые поляны или 

лесостепи; дербника - в горах, покрытых лесом, и на равнинах с древеснокустарниковой 

растительностью; пустельгу – во всех регионах Казахстана, кроме пустынь. 

Ловчие птицы у казахов всегда ценились очень дорого. Секретами дрессировки ловчих 

птиц владели в династиях охотников – «құсбегі», «бүркітші», как называют 

профессиональных ловцов птиц, занимающихся их выучкой, и передавали из поколения 

в поколение. Ловчих птиц приручают либо такие специалисты, обладающие навыками 

воспитания и тренировки диких птиц, либо сами хозяева-охотники. Главной целью при 

обучении птиц охоте, т.е.  их  приручении и подготовке, является подчинение воле 

хозяина-охотника.  

Птицы у казахских охотников появлялись двумя способами — через приручение 

отловленной на приманку взрослой особи и путем обучения по специальной схеме 

оперившихся птенцов, взятых на вылете из гнезда. Когда для выучки брали гнездовых 

птенцов, около гнезд устанавливали наблюдение с момента кладки яиц вплоть до вылета 

птенцов.  

Существует специальный инвентарь охотника с ловчими птицами: кожаные ремешки-

путцы, надеваемые на лапы птицы, клобучок-наглазник, а также кожаная рукавица для 

ношения птицы на руке хозяина. Охотились с ловчими птицами строго по сезонам. С 

одной птицей хозяин охотился не более 5-6 лет, после чего отпускал ее на волю. Такое 

отношение казахов способствовало сохранению популяции птиц.  

В настоящее время особенно много опытных мастеров-беркутчи в южных областях, где 

лучше природно-климатические условия. Этот вид спорта развивается также в 

Карагандинской, Павлодарской, Акмолинской областях. Всего в республике более ста 

мастеров тренируют крылатых воспитанников. 

Казахстан входит во Всемирное соколиное общество, членами которого являются 80 

стран. Сохранением традиций охоты с ловчими птицами в Казахстане занимаются 

Ассоциация национальных видов спорта, федерации "Бүркітші" и "Қыран". С 2005 года 

Федерация "Бүркітші" в составе Ассоциации Национальных видов спорта при 

Министерстве спорта и туризма РК занимается организацией и проведением два раза в 

год соревнований с участием беркутчи.  Федерация "Қыран" ежегодно проводит 

http://dalaruh.kz/articles/view/314
http://ulttyqsport.kz/?p=2810
http://www.nexplorer.ru/news__11240.htm


республиканские соревнования "Сонар". Кроме того, казахстанские «кусбеги» участвуют 

также в международных состязаниях по соколиной охоте. Федерация охотников с 

ловчими птицами “Кыран совместно с центром “Жалайыр шора” организовали 

единственную в Казахстане мастерскую по изготовлению амуниции для охоты с ловчими 

птицами.  

Национальную охоту с ловчей птицей Министерство туризма и спорта РК отнесло к 

категории массового спорта. Для дальнейшей работы по сохранению традиций в этой 

сфере Ассоциацией национальных видов спорта подготовлены проекты  государственных 

нормативных документов, в которых предусмотрено включение охоты с ловчими птицами 

в список национальных видов спорта.  

 

7. Методы передачи элемента  

Знания передаются из поколения в поколение династиях охотников – «құсбегі», 

«бүркітші» а также на организуемых соревнованиях: 

Февраль 2015 г. -  ІІ международный фестиваль беркутчи в г.Бурабай. 

Февраль 2016 г. – Республиканский турнир  «Алтын қыран жезқанат» 

Февраль 2017 г. - Республиканский турнир «Қансонар-2017» в г. Атырау 

Февраль 2017 г. - Республиканский охотничий турнир «Сонар-2017» в г.Актау  

Февраль 2017 г. - ХІ чемпионат среди взрослых кусбегы в г. Аягоз  

Февраль 2018 г. - Республиканский турнир «Қансонар-2018» в г.Уральск 

Ноябрь 2018 г. - II чемпионат Азии в г. Алматы с участием команд из 9 стран  

Ноябрь 2019 г. - Международный турнир "Ұлы дала мұрасы" (Казахстан, 

Кыргызстан, Монголия) 

Январь 2020 г. - Республиканский турнир охотников с ловчими птицами «Жайық 

қыраны -2020» в селе Сары Омир Западно -Казахстанской области 

В январе 2020 года в Алматинской области. открылся новый этнокультурный центр 

национальной охоты "Кыран", где будут обучать казахскому ремеслу, охоте и древним 

традициям. 

 

 

8. Уровень жизнеспособности элемента  

        высокий 

        средний 

        низкий 

        очень низкий 

 

9. Существуют ли угрозы жизнеспособности элемента и необходимость в его  

срочной охране 

        Нет 

        Да (если да, то перечислить какие) 

 

 

10. Наличие фото, видео, аудио материалов 

           фото                                                 аудио 

          видео 

 

11. Ответственная организация, институт, ГО 

12. КазНУ им. Аль-Фараби - Доцент кафедры археологии, этнологии и музеологии 

Сабира Кульсариева, Тел.: +7 701 7151752; e-mail: aribasya@mail.ru; 

s.kulsariyeva@gmail.com  
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Inventory card of the ICH element 
 

1. Name of the element 

Falconry – hunting with the birds of prey 
 

2. Inventory number and date of registration 

№2 by the Decree of the Ministry of Culture and Information (Ministry of Culture and Sports) 

of the Republic of Kazakhstan №50 dated 1 March 2013 

 

3. Category and sub-category of the element 

     Knowledge and practices concerning nature and the universe 

     Social practices, rituals and festive events 

    Knowledge and practices concerning traditional craftsmanship  

 

4. Geographic range of the element 

All over the territory of the Republic of Kazakhstan 

 

5. А. Name of communities, groups and individuals concerned 

Communities of traditional falconers called “Burkytshi” and “Kusbegi” – “Burkytshi” 

Federation, “Kyran” Federation, Center for hunting with birds of prey “Zhalayir Shora”, 

“Sunkar” falcon nursery center 

 

В. Participation of communities, groups, practitioners and bearers of the element in the 

process of inventory-making and drafting ICH nomination file 

For the purpose of inventory-making of the ICH element of Kazakhstan “Falconry”, its inscription 

on the National ICH Register of Kazakhstan and nomination of the element on the UNESCO 

Representative List of the ICH of Humanity the following measures and activities were carried out 

by the members of the National Committee on the Safeguarding of ICH: 

 Meetings of the National ICH Committee in 2012-2014 (protocols of 1st, 2nd, 3rd, 4th 5th 

meetings of the National ICH Committee); 

 Meetings of the member of the National ICH Committee, Professor of Ethnic Studies at 

Kazakh National University named after Al-Farabi Ms.Sabira Kulsariyeva, Chief expert of the 

Department of cultural heritage, Ministry of Culture and Sports of the Republic of Kazakhstan 

Mr.Alibek Kuzerbayev and President of the Association of the National Sports Mr.Bekbolat 

Tleukhan with the representatives of different communities and individuals related to the element: 

“Burkytshi” and “Kyran” falconry federations of Kazakhstan; “Zhalayir Shora” Center for hunting 

with birds of prey;“Sunkar” falon nursery center. In the course of the meetings traditional 

Burkytshi and Kusbegi got acquainted with the text of the UNESCO Convention for the 

safeguarding of ICH, participated in drafting the Concept for the safeguarding of the ICH of 

Kazakhstan, present nomination dossier and expressed consent on inclusion of the element on the 

National ICH Register and its inscription on the UNESCO Representative List in the framework 

of multinational nomination jointly with other 16 member-states. Moreover, representatives of 

falconers’ communities shared their video materials, bibliographic findings and family archives 

and took part in editing video with the operators of “Kazakhstan” TV channel. 

 International scientific conference “Role of falconry in world integration” was organized 

on 29 November 2013 in Astana. In the framework of the conference falconers of Kazakhstan 

discussed issues of the element’s viability, its transmission to younger generation and 

popularization on national and international levels. On the issues raised at the meeting was 

inclusion of Kazakhstan in multinational ICH nomination “Falconry – living human heritage” 

inscribed on the UNESCO Representative List and coordinated by the UAE.  

 Ethno-folk and ICH inventory-making expeditions of the staff members of Kazakh 

National University of Arts, State Conservatory named after Kurmangazy, Institute of Literature 



and Art Studies named after M.Auezov and other state and regional universities in the framework 

of implementing State Program “Madeni mura”/”Cultural Heritage” in 2004-2011. Materials 

collected during the field trips were used for elaboration, publication and issue of scientific 

findings, music anthologies (“Mangilik Saryn”, “Babalar sozi” and other), books, journals and 

newspaper articles. Inventory cards, questionnaires, audio-video records and other related 

materials are kept in funds of Kazakh National University of Arts, State Conservatory named after 

Kurmangazy, Institute of Literature and Art Studies named after Auezov, private funds and other 

universities of Kazakhstan. 

 ICH inventory-making field trips of the Folk laboratory named after Korkyt Ata, Kazakh 

National University of Arts: a) expedition to Ili-Kazakh region of Xinjiang province of People’s 

Republic of China in 2011; b) expedition to Kazakh villages of Bayan ogly, Khobda, Nalaikhy, 

Ulan Bator regions of Mongolia in 2012; c) joint ethno-music expedition with TURKSOY in 

Karaganda (Central Kazakhstan) region in 2012; d) organized with the support of UNESCO 

Cluster Office in Almaty expedition of the members of the National ICH Committee to South-

Kazakhstan region in November 2013 (Shymkent, Turkestan, Arys, Sary-Agash, Kazygurt); e) 

organized with the support of ICHCAP expedition to East-Kazakhstan region in July 2014 

(Oskemen, Semey, Ayagoz, Abay, Tarbagatay, Kurshim, Zaisan, Aksuat, Shubartau, Zharman, 

Kainar, Shygys, Kokpekti, Katonkaragay). Materials collected in the course of the ICH field-trips 

(audio-video records, textual materials, publications, inventory cards of the bearers and etc.) are 

kept in funds of Kazakh National University of Arts.  

 Ministry of Culture and Sports of the Republic of Kazakhstan initiated broadcast of a series 

of TV and radio programs on the element and autobiographic reflection f famous Burkytshi and 

Kusbegi as well as publication of articles and online discussions: 
http://dalaruh.kz/articles/view/314;http://ulttyqsport.kz/?p=2810; 
http://www.nexplorer.ru/news__11240.htm.  

 

6. Description of the element 

Falconry or traditional hunting with birds of prey has been long popularized among people who 

lived in vast steppe and mountainous areas – the habitat of the birds of prey.  

Kazakh people tamed different species of falcons, eagles and other birds of prey like Burkyts 

(aquila chrysaetos/ golden eagles), falco vospertinus, merlins, falco cherug, falco 

pelegrinoidos, falco peregrines, falco subbuteo, falco columbarius, falco tinnunculos. Every 

species was accustomed to certain region and climatic environment – northern regions, 

mountains of Zhungar and Zaili Alatau, bold mountains or mountains with forested and rocky 

slopes, plains and steppes with scarce vegetation, desserts and etc.  

Falconry is an ancient social practice and cultural heritage of Kazakh people involving 

traditional hunters “Kusbegi”/“Burkytshi”, tamed and trained birds of prey, horse and Kazakh 

hound “Tazy”. 

The birds are tamed two ways – by domesticating adult species caught on bait or bringing up 

younglings that just fledged from the nest. Kazakh people believe, best hunters come from 

adult birds that hunt with particular fervour once accustomed to the host. 

Birds of prey were always highly valued in Kazakhstan. Dynastic families of falconers called 

“Kusbegi” or “Burkytshi” have been training from generation to generation professional 

falconers that master the skills of catching, taming and training the bird.  

Taming birds of prey is a gradual process of creating special bond and mutual trust between 

the host and the bird. At the beginning the bird is kept close to people with eyes closed by 

special cap “Tomagha” preventing from stress. The host maintains close contact with the bird, 

feeding fresh meat from hands and uttering special feeding sounds. Once the bird gets 

acquainted to the host, his/her horse and the dog, it is trained on fur bait that is dragged on the 

ground. The next stage is the actual hunting with strictly seasonal schedule. Average period of 

hunting lasts 5-6 years then bird is released back to the wilderness. Such practice contributes 

http://dalaruh.kz/articles/view/314
http://ulttyqsport.kz/?p=2810
http://www.nexplorer.ru/news__11240.htm


to the preservation of their population. There are cases recorded when birds lived and hunted 

with 2-3 generations of one family. 

Training equipment includes: leather straps worn on birds’ legs “Balakbau”, the eyeshade hood 

“Tomagha”, leather glove for carrying the bird on the hand “Bialai”, special pouches 

“Zhemkalta”, perches Tughyr”, special rack for transporting the bird on horseback “Baldak” 

and bait-lure made from fur “Shyrgha.))) 

 

7. Modes of transmission 

From generation to generation in dynastic families of falconers or via formal education 

(falconry clubs and extracurricular courses). The international and local competitions are the 

main tool for transmission of traditional knowledge: 

February 2015 - ІІ international festival of berkutshi at Burabai (Nothern Kazakhstan) 

February 2016 - National Competition «Altyn Kyran Zhezkanat» 

February 2017 - National Competition «Kansonar-2017»  at Atyrau 

February 2017 - National Hunting Competition  «Sonar-2017»  at Aktau  

February 2017 - ХІ National Kusbegi Championship at Ayagoz  

February 2018 - National Competition «Kansonar-2018» at Uralsk 

November 2018 - II Asian Championship in Almaty (9 countries) 

November 2019 – International Competition «Uly Dala Murasy» (Kazakhstan, 

Kyrgyzstan and Mongolia) 

January 2020 – National Hunting Competition «Zhaiyk Kyrany -2020» at Sary Omir 

(Western Kazakhstan) 

In January 2020 in Almaty Province the Federation Kyran had established the new ethnic 

culture center for traditional hunting. The center will train youth on Kazakh handicrafts and 

hunting with dogs and falcons. 

 

8. Level of the element’s viability 

        high 

        average 

        low 

        very low 

 

9. Are there any threats to the viability of the element and need for its urgent 

safeguarding 

        No 

        Yes (if yes, please provide the description) 

 

 

10. Availability of photo, audio and video materials 

          photo                                                audio 

          video 

 

11. Responsible entity, state agency, institution  

1. КазНУ им. Аль-Фараби - Доцент кафедры археологии, этнологии и музеологии 

Сабира Кульсариева, Тел.: +7 701 7151752; e-mail: aribasya@mail.ru; 

s.kulsariyeva@gmail.com  
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